

COVID-19 အကသံဉ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါ – တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢတၢ် မၤကစၢ်တဖၣ်ဒီးမ့ၢ်ဝဲၤဆဲးဆဲးဖိတဖၣ်အဂီၢ်

ကသံဉ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါဒီး WHS အမူအဒါတဖၣ်

လၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအ တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢနကဘၣ်မၤလီၤတၢ်တၢ်ပူၤဖျဲးလၢနပူၤမၤ တၢ်ဖိတဖၣ်အဂီၢ်,နကစၢ်အဂီၢ်ဒီးပူၤအဂၤတဖၣ်လၢအအိၣ်လၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအလီၢ်လၢနမၤအီၤသ့မၤအီၤန့ၢ်ကတၢ်အပတီၢ်န့ၣ် လီၤ. လၢတၢ်ကမၤဟါမၤကွံာ်တၢ်လီၤပျံၤလၢနတၢ်မၤဖိတဖၣ်အသုတဒီးန့ၣ်ဘၣ် COVID-19တၢ်ဆါအဃၢ်လၢတၢ်ဖဲးတၢ် မၤအလီၢ်တဂ့ၢ်အဂီၢ်ဘၣ်တဘၣ်နမၤအီၤတန့ၢ်ဘၣ်. သန့က့,လၢတၢ်ကမၤစ့ၤလီၤတၢ်လီၤပျံၤတခါအံၤ အဂီၢ်နကဘၣ်မၤတၢ် လၢနမၤအီၤသ့ခဲလၢန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ကမၤစ့ၤလီၤတၢ်လီၤပျံၤလၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတခါအလီၢ်အဂီၢ်,နကဘၣ်-

- မၤဝဲဒၣ်တၢ်လီၤပျံၤအတၢ်သမံသမိးမၤကွံာ်တခါန့ၣ်လီၤ
- ဆိကမိၣ်ထီၣ်လၢတၢ်ကမၤဝဲဒၣ်တၢ်ဖိၣ်ပံးအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖၣ်ဒီးမ့ၢ်တၢ်အဝဲအံၤကမၤစ့ၤလီၤလၢတၢ်ကရဲၣ်သဲက တီၤတၢ်လီၤပျံၤတဖၣ်,လၢအဟံၣ်ဃုာ်နီၢ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤ,တၢ်ကဆဲးကဆီအလုၢ်အလၢ်လၢအဂ့ၢ်ဒီးတၢ်မၤကဆဲးက ဆီဘၣ်လီၢ်ဘၣ်စး-ဒ်န့ၣ်အသိးကသံဉ်ဆဲးဒီသဒါကသံဉ်တမံၤလၢ်လၢ်လၢအအိၣ်ဝဲဒၣ်
- တၢ်ပိၣ်တဲသကိးတၢ်ဒီးပူၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအခါစးတဖၣ် (HSRs) လၢအဘၣ် ဃးဒီး COVID-19 ဒီးတၢ်ဖိၣ်ပံးအတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖၣ်,ဟံၣ်ဃုာ်ကသံဉ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါ တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်
- ဆါတံာ်လီၤတၢ်ဖဲးတၢ်မၤတဖၣ်လၢအကြးဘၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ကသုအီၤလၢတၢ်ကမၤလၢပုၤထီၣ်အီၤလၢနတၢ်ဖဲးတၢ် မၤအလီၢ်မ့ၢ်မနုၤလဲၣ်န့ၣ်တက့ၢ်

**မ့ၢ်ယလိၣ်ဘၣ်မၤဝဲဒၣ်တၢ်ကဆဲးဒီသဒါသးဒီးကသံဉ်လၢတၢ်ကဘၣ်မၤအီၤမ့ၢ်တမၤအိၣ်တသ့ဒ်တၢ်ဖိၣ်ပံးအတၢ်
ဖဲးတၢ်မၤတခါလၢတၢ်ကတုၤထီၣ်ထီၣ်ဘးယတၢ်ဖဲးတၢ်မၤအတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအမူအဒါတဖၣ်န့ၣ်
ၼါ.**

တၢ်အိၣ်သးတအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ကဘၣ်ဆဲးကသံဉ်ဒီသဒါသးကမ့ၢ်ဝဲဒၣ်တၢ်လိၣ်ဘၣ်တခါလၢတၢ်ဖဲးတၢ်မၤလၢတၢ်ကြးမၤ အီၤလၢ တၢ်ဖဲးတၢ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲး တၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢန့ၣ်ဘၣ်.

မိုးကြိုးဟ်လီတော်ကလုာ်လၢနပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်ကဘၣ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအသးလၢတၢ်ဆါန့ၣ်ကဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢတၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲနမၤဝဲဒၣ်တၢ်လီၤပျံၤအတၢ်သမံသမိးမၤကွၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. မၤန့ၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဖဲနမ့ၢ်ဆိ ကမိၣ်ထီၣ်လၢနကအဲၣ်ဒီးနပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်ကဘၣ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအသးဒီးဆိကမိၣ်ထီၣ်တၢ်ဖိတဖၣ်မၤအလီၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲဘၣ်ဃးတဖၣ်,တၢ်ကွၢ်တလီၤထီၣ်ဒါဒီးတၢ်အိၣ်သဒါဒါအတၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

ဘၣ်တဘၣ် [ကမျၢၢ်အတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အတၢ်ကလုာ်တဖၣ်](#) ကအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ကလိၣ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါတၢ် ဆါလၢတၢ်ဖိတဖၣ်မၤမ့ၢ်တၢ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်နီၤအဂီၢ်လီၤ. မၤသ့ၣ်ညါသးဒီးတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးလၢခံကတၢ်တဖၣ်လၢအအိၣ် ဟဲလၢတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အကရၢန့ၣ်တက့ၢ်.

မ့ၢ်ယဟ်လီတၢ်လိၣ်ဘၣ်လၢပုၤဟဲပုၤတၢ်တဖၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်အုၣ်သးလၢအဝဲသ့ၣ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအသးတချုးအန့ၣ်လီၤတၢ်ဖိတဖၣ်မၤအလီၤအကျဲန့ၣ်ဂၤ.

တၢ်အိၣ်သးတအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ဖိတဖၣ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်လိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လၢနကမၤနပုၤပုၤသ့တၢ်တဖၣ်ဒီးပုၤဟဲအိၣ်သကိးတဖၣ်ကဟ်ဖျါထီၣ်တၢ်အုၣ်သးလၢအဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအသးအဂီၢ်န့ၣ်ဘၣ်. တချုးန့ၣ်လီၤတၢ်လိၣ်ဘၣ်ဒ်သိးအံၤတကလုာ်အခါ,မၤန့ၣ်ဆိတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်မ့ၢ်လၢတၢ်အံၤဘၣ်တဘၣ်ကဲတၢ်အိၣ်သဒါအိၣ်သဒါဒီးတၢ်ကွၢ်တလီၤထီၣ်ဒါအတၢ်ဂ့ၢ်သ့အယိလီၤ.

မ့ၢ်ယပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်မၤလၢတၢ်ကမၤတၢ်မ့ၢ်လၢပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်မၤအဂၤတဂၤတဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအသးအယိန့ၣ်သ့ဂၤ.

လၢ WHS တၢ်သိၣ်တၢ်အသီအဖီလၢ, ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်မၤဟ်ပတုာ်မ့ၢ်သမၤတၢ်ကဖိးမၤတၢ်ဖိအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်လီၤပျံၤအိၣ်အမ့ၢ်လၢတၢ်ကကဲထီၣ်ခိဖျါတၢ်မၤအသးအလီၤပျံၤလီၤဖုးတခါအံၤကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢအတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့မ့ၢ်တၢ်ပူၤဖျဲးအဂီၢ်အခါန့ၣ်သ့လီၤ.

လၢတၢ်အိၣ်သးအါဒၣ်တၢ်တက့ၢ်အပူၤ,ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်မၤသန့ထီၣ်အသးလၢတၢ်ဖိတဖၣ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီလၢတၢ်ကဟ်ပတုာ်တၢ်မၤမ့ၢ်လၢပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်မၤအဂၤတဂၤတဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါတၢ်ဆါအယိန့ၣ်တသ့ဘၣ်.

ဖဲယမ့ၢ်တမၤယတၢ်မၤဖိတဖၣ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါဘၣ်ဒီးအကျါတဂၤမ့ၢ်မၤန့ၣ် COVID-19 န့ၣ်မ့ၢ်ယကဘၣ်ဟံးန့ၣ်မ့ၢ်လၢတၢ်ဖိတဖၣ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီအဖီလၢန့ၣ်ဂၤ.

တၢ်အိၣ်သးတအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢနတလူၤသ့ၣ်ခါပတုာ်တၢ်ဖိတဖၣ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲးအတၢ်သိၣ်တၢ်သီတဖၣ်မ့ၢ်လၢနတမၤနပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်မၤန့ၣ်ကသံၣ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါအယိန့ၣ်ဘၣ်.

နကဘၣ်မၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ကယဲၣ်မ့ၢ်တၢ်ဖိတဖၣ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအသးအဂၤတဂၤတဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအသးအလီၤအကျါအဘၣ်ခဲလၢနတၢ်ဖိတဖၣ်မၤအပူၤ,အဒိဒ်သိးနီၢ်ခိအတၢ်အိၣ်စီၤစ့ၤ,တၢ်ကဆဲးကဆီအလုာ်အလၢဒီးတၢ်မၤကဆဲးကဆီဒီးတၢ်ပၤယာ်ဂၢ်ယာ်တဖၣ်ပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်မ့ၢ်ဆဲးကသံၣ်ဒီသဒါအသးအခါဒၣ်လဲၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူညါအဂီၢ်

- [တၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးကသံၣ်ဆဲးဒီသဒါတၢ်ဆါအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ-ဝဲကျိၤလၢတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အဂီၢ် \(Department of Health\)](#)
- [တၢ်ဖံးတၢ်မၤအပူၤတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့ဒီးတၢ်ပူၤဖျဲး-တၢ်ဖံးတၢ်မၤလၢအပူၤဖျဲးအီးစကြၢ်လၢယါ \(Safe Work Australia\)](#)
- [တၢ်ဖံးတၢ်မၤအလီၢ်အခွဲးအယၢ်တဖၣ်-တၢ်ဖံးတၢ်မၤအတီၢ်တၢ်တြီၢ် အပူၤကတိၤခဲးတၢ်လၢကမျၢၢ်အဂီၢ် \(Fair Work Ombudsman\)](#)